

农业工程学报

Transactions of the Chinese Society of Agricultural Engineering

首页 中文首页 政策法规 学会概况 学会动态 学会出版物 学术交流 行业信息 科普之窗 表彰奖励 专家库 咨询服务 会议论坛

首页 | 简介 | 作者 | 编者 | 读者 | Ei收录本刊数据 | 网络预印版 | 点击排行前100篇

基于多时相IRS-P6卫星AWiFS影像的水稻种植面积提取方法

Acquisition of paddy rice coverage based on multi-temporal IRS-P6 satellite AWiFS RS-data

投稿时间: 2006-4-18 最后修改时间: 2007-3-20

稿件编号: 20070525

中文关键词: 水稻; 种植面积提取; IRS-P6; 遥感监测

英文关键词: paddy rice; crop coverage measurement; IRS-P6; remote sensing

基金项目:教育部新世纪优秀人才支持计划

作者	单位	1,00		
韩立建	从事土地覆盖遥感监测研究。北	京北京师范大学资源学	学院, 100875。Email: ha	nlijian@ires.cn
潘耀忠	地表过程与资源生态国家重点实	脸室(北京师范大学),	北京师范大学资源学院,	北京 100875
贾斌	从事资源遥感监测研究。北京北京	京师范大学资源学院,	100875. Email: jiabin@	ires.cn
朱秀芳	地表过程与资源生态国家重点实	脸室(北京师范大学),	北京师范大学资源学院,	北京 100875
刘旭拢	地表过程与资源生态国家重点实	脸室(北京师范大学),	北京师范大学资源学院,	北京 100875
王双	地表过程与资源生态国家重点实	脸室(北京师范大学),	北京师范大学资源学院,	北京 100875
张锦水	地表过程与资源生态国家重点实	验室(北京师范大学),	北京师范大学资源学院,	北京 100875

摘要点击次数: 288 全文下载次数: 132

中文摘要:

水稻是中国的第一大粮食作物,准确的获得水稻种植面积具有重要的现实意义。IRS-P6卫星数据产品是近年来中等分辨率数据中有广泛应用前景的数据源之一,但是它在农作物种植面积提取方面的应用还有待进一步验证。选取中国典型水稻种植区安徽省怀远县作为试验区,利用2005年6月24日和9月9日的两个水稻典型物候期的IRS-P6卫星AWiFS数据对水稻种植面积识别进行了试验研究,根据两期水稻提取结果进行分区提取得到了较为准确的水稻种植面积。经过与IRS-P6高分辨率LISS-3识别结果进行对比分析,测量结果总体像元精度为88.58%,区域总量一致性为97.63%,略低于高分辨率识别结果。通过试验研究得到以下初步结论:1)利用多时相的IRS-P6卫星AWiFS数据分别分类后结果,进行分区提取的方法可以较精确的提取水稻的种植面积;2)水稻种植面积同样可以利用乳熟期的IRS-P6卫星AWiFS单期影像较准确的获得;3)IRS-P6卫星影像数据在农作物种植面积提取应用中有巨大的应用潜力。

英文摘要:

Paddy rice is the first main crop in China. Acquiring paddy rice coverage exactly plays a practical and significant role to the nation. And for the purpose of acquiring paddy rice coverage exactly, IRS-P6 satellite data are excellent mid dle spatial resolution data which have an extensive application in crop coverage estimation. But its application of acquiring crop coverage still needs verifying. This paper takes China typical paddy rice field, Huaiyuan county, Anhui Province, as the study area. Paddy rice coverage has been acquired based on two significant phynology's IRS-P6 satellite' AWiFS RS-data which are respectively achieved on Jun. 24th and Sept. 9th in 2005. First, respectively the two data were classified, and then the paddy rice coverage was divisionally acquired, finally, the subarea's results were combined together as the final result. By comparing with the result based on high spatial resolution data, the overall pixel accuracy of paddy rice coverage is 88.58% and regional total accordance of paddy rice coverage is 97.63%, which is a little lower than that of high resolution result. Three important advancements have been found from the process of acquiring paddy rice coverage e: 1) The very exact paddy rice coverage can be easily obtained by significant phynology's Multi-temporal IRS-P6 Satellite AWiFS RS-data through divisional acquiring method. 2) Paddy rice coverage could be acquired very exactly by using IRS-P6 satellite AWiFS RS-data on paddy rice near maturity; 3) IRS-P6 satellite' AWiFS RS-data have a great potential in the a pplication of crop coverage measurement.

您是第606957位访问者

主办单位:中国农业工程学会 单位地址:北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100026 Email: tcsae@tcsae.org

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计